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Memo 

Duurzame Stedelijke Vernieuwing 2016 

 

Samengesteld tbv informatievraag vanuit Commissie Ontwikkeling van donderdag 17 maart 2016 

 

 

 

 

Geachte commissieleden,  
  
Bij de behandeling van agendapunt 6, aangaande het raadsstuk Activiteiten Duurzame 
Stedelijke Vernieuwing 2016 (2016/47231), in uw commissie is gevraagd op een aantal 
aspecten nog wat aanvullende informatie aan te leveren. Zoals de portefeuillehouder al bij 
de afsluiting van dit agendapunt aangaf zijn we gaarne bereid aan dit verzoek te voldoen.   
 

Dit informatiepakket bevat de volgende onderdelen: 
 

a. Toelichting op het voorliggend programma 
b. Proces en beweegredenen bij de selectie van de 1e tranche  
c. Informatie over de ISV reserves 
d. Stand van zaken revolverend fonds  

 

In de bijlagen zijn de factsheets opgenomen die bij de voorbereiding en selectie zijn gebruikt.  
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Ad a toelichting op het programma 

Bij de bespreking van het collegebesluit stedelijke vernieuwing is door de commissie 
onderkend om snel te starten met het benoemen van activiteiten. Het resultaat  is een  
eerste tranche van het DSV programma.  Wat opvalt is het grote aandeel hierbij voor het 
proces. Activiteiten die aansluiting zoeken op ideeën, initiatieven en ontwikkelingen van 
buiten. Dat was eigenlijk vanaf het begin ook de bedoeling. Het geld voor de stedelijke 
vernieuwing gebruiken om investeringen en inspanningen van de partners te ontlokken. 
Geld met geld, werk met werk met een zo groot mogelijk rendement. Een benadering die 
verloopt via onconventionele wegen van (samen) ontdekken en ontwikkelen. Dat maakt het 
DSV activiteitenprogramma tot een creatief en innovatief concept. Zo’n concept verlangt 
een andere kijk op de manier van werken. Overheidsparticipatie betekent ruimte geven. Aan 
de andere kant, de opmerkingen van de commissie volgend, moeten we waken voor een te 
groot experimenteel karakter. Het college houdt daarom de gemeentelijke belangen en het 
perspectief van concrete resultaten scherp  in de gaten. De aan de raad gevraagde 
commitment vereist immers een zorgvuldige uitvoering. Het SMART uitgangspunt is zoals te 
doen gebruikelijk, leidend. Het is belangrijk om te weten wat we nu eigenlijk precies met 
elkaar willen bereiken en hoe we dat doen, met welk beleid en daaraan gekoppelde inzet 
van middelen. Bij de start van de inventarisatieronde is daarom aan de indieners van de 
voorstellen gevraagd om extra aandacht te besteden aan de argumentatie. De bijgevoegde 
factsheets bevatten per activiteit de eerder genoemde argumentatie.  De opzet hiervan sluit 
bewust aan op het geldende afwegingskader en de missie van de duurzame stedelijke 
vernieuwing. De genoemde bedragen zijn ramingen.  Verdere verdieping en uitwerking zijn 
de eerste stappen bij het vervolg. Het gaat daarbij (ook voor de procesgerichte activiteiten) 
om een  onderbouwing van de uit te voeren stappen/ tussenresultaten en verantwoording 
van het benodigd bedrag. Mocht deze onderbouwing niet de gewenste uitkomst hebben, is 
dat een reden tot heroverweging.  De verantwoording daarvan verloopt via de P&C cyclus. 
Voor de selectie voor 2e tranche kunnen we gebruik maken van de ervaringen hierbij.  

Ad b Proces en beweegredenen 
Sinds de laatste behandeling in de commissie van november  is voortvarend gewerkt aan de 
samenstelling van het eerste activiteitenprogramma. Wat nu voorligt is in feite het topje van 
de ijsberg die in totaal een kleine 70 voorstellen omvat. Vanaf eind november  heeft de 
organisatie voorstellen gedaan voor het programma DSV, met als opbrengst vele 
uiteenlopende activiteiten. Sommige goed onderbouwd, andere weer summier. De 
activiteiten staan vrijwel allemaal in het teken van mogelijk maken en optimaal benutten van 
de kracht van en in de samenleving. Niet alleen bewonersinitiatieven, maar ook proposities 
van maatschappelijk betrokken professionele partijen zijn aangemeld. De groslijst is de basis 
voor de komende jaren. De huidige lijst heeft wel aangetoond dat er voldoende activiteiten 
in de stad zijn (en die zich nog gaan aandienen) die mogelijk onder de Duurzame Stedelijke 
Vernieuwingsvlag kunnen worden opgepakt. Na een eerste filtering zijn zo’n 30 voorstellen 
verder uitgewerkt. Bij de uiteindelijke selectie voor de 1e tranche heeft het college zich laten 
leiden door de eerder met de commissie afgestemde afwegingsfactoren, maar ook op basis 
of er snel met de uitvoering kon worden gestart en de (eerste) resultaten in 2016 worden 
verwacht. Het college wil het ongepaste, gepast maken; voorstellen het voordeel van de 
twijfel gunnen. Spannend is het om bij de aanpak creativiteit toe te passen. Dus geen 
blauwdrukken en meer ruimte geven aan de buitenwacht.  Het resultaat krijgt daardoor 
verdieping. 
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Bij de voorbereiding was het afstappen van de traditionele aanpak voor alle partijen 
onwennig. Zo wilden we het DSV niet benaderen als ‘potje’, waarvoor aanvragen kunnen 
worden gedaan. Het budget DSV is in principe niet bedoeld als alternatieve dekking voor 
investeringen. Het gaat om voorstellen waarbij de indiener is gewezen op een bredere 
benadering dan geld alleen. Verder  waren we benieuwd welke obstakels in brede zin om 
een oplossing vragen.  
 

De Duurzame Stedelijke vernieuwing zou een uitnodigend karakter moeten gaan dragen, 
leidend tot initiatieven , investeringen en creativiteit : ‘mogelijk maken’. Verder zijn we op 
zoek naar activiteiten, waarbij meerderde belangen in het spel zijn.  
Kansrijk is het als de voorstellen multiactoraal zijn. Is de invulling eenzijdig (het initiatief 
alleen bij de gemeente e/o het probleem enkel bij de gemeente gelegd) dan beantwoordt 
het voorstel onvoldoende aan wat we met stedelijke vernieuwing mede denken te bereiken. 
Stedelijke vernieuwing rekent af met het maakbaar -/ wensdenken. Samen Doen staat 
immers in het teken van het benutten van de kracht van de samenleving. Dat betekent 
vraaggericht, uitnodigend, uitbestedend en co-creatie. De maatschappelijke ontwikkelingen 
vereisen deze invulling. Dus denken in mogelijkheden (mogelijk maken, meedenken, 
faciliteren en bemoedigen). 
   

Een begrip dat regelmatig terugkomt bij de nieuwe aanpak van stedelijke vernieuwing is 
waardecreatie. Het gaat om het denken op langere termijn.  Het gaat om het verhogen van 
de waarde in een bepaald gebied. Dat kan zijn monetaire waarde, zoals vastgoedwaarde 
(OZB), maar ook om vergroting van het woongenot, van de leefbaarheid of andere niet 
direct in geld uit te drukken waarden.  Alle belanghebbenden kunnen een bijdrage leveren, 
zowel bedrijven als non-profitorganisaties.  

  Ad c de ISV reserves 

De door het rijk verstrekte budgetten ISV (2010-2015) zijn tijdens die periode in Haarlem 

ondergebracht in drie reserves, conform de kaders/doelstellingen van het ISV (gedeeld door Rijk en 

gemeente): 

 ISV Leefomgeving 

 ISV Bodem 

 ISV Wonen 

ISV Leefomgeving 

Eind 2015 zat er € 3,6 miljoen in ISV leefomgeving. Dit geld is (periode 2016-2018/2019) gelabeld 

voor: 

 Aanpak zomerzone in het kader van 40 plus  

 Afronding programma Delftwijk  

 Delftlaan zuid  

 Aart vd Leeuwstraat  

 J.J Hamelinkstraat/ zuidstrook 

 Blok 6 en 7/ zuidstrook 

 Openbare ruimte Bavodorp 

 Middengebied Schalkwijk 

Bij de uitvoering dragen op basis van gemaakte afspraken de corporaties bij aan de totaalkosten.  
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ISV Bodem 

Deze reserve is opgebruikt.  

ISV Wonen 

De projecten en activiteiten die vanuit de reserve Wonen worden uitgevoerd zijn geoormerkt via de 

Woonvisie en/of via aparte besluiten (al of niet via een begrotingswijziging/berap). Alle onderdelen 

dienen ter uitvoering van de Agenda Wonen gekoppeld aan de Woonvisie 2012-2016 . Eind 2015 

bedroeg het bruto saldo € 1,6 miljoen. Tegenover dit bedrag staan, naast een bezuinigingsopdracht, 

diverse projecten /lopende verplichtingen, zoals: 

 Programma duurzame woningverbetering particuliere voorraad (cf opgave woonvisie); 

 Stimulering Woningbouw (cf opgave woonvisie ) 

 Opstellen structuurvisie openbare ruimte (via Berap-besluit) 

 Ontwikkeling pakket woningbouwmonitor (cf opgave woonvisie) 

 Stimuleringsbijdrage transformatie kantoren (cf woonvisie) 

 Communicatie zelfbouw (cf ontwikkelstrategie zelfbouw);  

 Diverse onderzoeken/uitvoering agenda wonen tbv o.a.  woonvisie en prestatieafspraken 
(cf opgave woonvisie) 

 

Bij de actualisatie van de Woonvisie 2016 wordt de definitieve balans opgemaakt en zal blijken of er 

nog financiële ruimte resteert. 

Ad d revolverend fonds 

Met het Stimuleringsfonds Volkshuisvesting (SVn), bij wie Haarlem al een aantal 
leningsfaciliteiten heeft lopen, zijn oriënterende gesprekken gevoerd. De conclusie is dat er 
een bruikbare optie voor de stedelijke vernieuwing ligt. Er zijn natuurlijk nog veel  zaken 
(haken en ogen) die de aandacht en verdere uitwerking vragen.  In feite heeft de oriëntatie 
zich gericht op het uitbouwen van de bestaande revolverende fondsen (bijvoorbeeld de 
duurzaamheids-, starters- en stimuleringslening), die de gemeente bij het SVn heeft 
ondergebracht, waarbij optimaal gebruik wordt gemaakt van de huidige rekeningen. Alleen 
de beheerkosten en mogelijke risico’s komen ten laste van het DSV budget. De raad stelt de 
regeling vast met de criteria. Vooralsnog opteren zowel het SVn als Haarlem om nog geen 
algemeen geldende regeling op te zetten, maar om op individuele basis ‘aanvragen’ te 
beoordelen. Een opzet die mooi aansluit op het dynamisch karakter van het DSV 
programma. Een van de haken en ogen betreft het aspect Staatssteun. Leningen vallen ook 
onder de reikwijdte van Staatssteun. Echter onder bepaalde voorwaarden is ‘steun toch 
toegestaan. Het SVn heeft de nodige ervaring en expertise op dat gebied, waar we gebruik 
van kunnen maken. Op korte termijn vinden vervolggesprekken met het SVn plaats, waarna 
een concreet voorstel kan worden voorbereid. Voor de raad wordt een opiniërende nota 
opgesteld. 
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Bijlage  

Factsheets1e tranche activiteiten Duurzame 

Stedelijke Vernieuwing 2016 

 

 

Inhoud  
DSV 2016 01 Opstellen Buurtagenda .................................................................................................. 6 

DSV 2016 02 Gezamenlijke visie ontwikkelen circulaire economie .................................................... 8 

DSV 2016 04 Adoptatie Boterplein.................................................................................................... 11 

DSV 2016 05 De Dakkas ..................................................................................................................... 13 

DSV 2016 06 Middengebied van Schalkwijk ...................................................................................... 16 

DSV 2016 07 Oefenruimtes in het Slachthuis .................................................................................... 16 

DSV 2016 08 Steenbreek ................................................................................................................... 22 

DSV 2016 10 Opgewekte Woning Club ............................................................................................. 26 

DSV 2016 11 Meetbaar maken waardecreatie Haarlem Oost .......................................................... 30 

DSV 2016 12  is geen factsheet opgesteld.   

Deze activiteit past in de opzet van de duurzame stedelijke vernieuwing om partners te verleiden bij 

te dragen bij het realiseren van de gezamenlijke doelstellingen. De Woningwet biedt daarvoor in 

potentie een prima platform. Bij de uitvoering zal het aanbod van de partners bepalend zijn. De 

nieuwe woonvisie is daarvoor de aanjager. 
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DSV 2016 01 Opstellen Buurtagenda  
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling  

 

Activiteit: Opstellen buurtagenda 

 

 Afdeling: GOB 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Bestuurlijk is de wens een buurtagenda en bijbehorende begroting op te stellen. Scheepmakersdijk 
zou als pilot kunnen functioneren. 
 
Samen doen is de urgentie, te bereiken resultaat is dat wijken meer betrokken worden bij 
projecten en besluitvorming die wij nu vooral ambtelijk doen waardoor ze zich meer herkennen en 
zich gehoord voelen 
 
Doelstelling is om stapsgewijs de wijken meer te betrekken bij de keuzes die wij als gemeente nu 
vaak voor de wijk maken. Dit alles in het kader van “Samen doen”. Het betekent dat we beginnen 
met een buurtagenda met beperkte invloed, maar afhankelijk van de wijk en de wensen daar, kan 
die invloed zich uitbreiden en kan er mogelijk een buurtbegroting aan gekoppeld gaan worden 
waar de buurt zeggenschap over heeft.  
 

Benodigd bedrag: 25.000  
Dit betreft een ontwikkelbudget, waarmee 
alleen de kosten voor het ontwikkelen samen 
met de wijk worden gedekt (denk bijvoorbeeld 
aan kosten voor het organiseren van een 
bewonersavond). Voor uitvoer van punten op 
de buurtagenda is dit bedrag niet bedoeld, 
hiervoor wordt aansluiting gezocht bij 
bestaande middelen.  
 
De verwachting is niet dat het volledige bedrag 
wordt gebruikt. Resterende middelen kunnen 
worden ingezet om, bij een positief resultaat, 
het opstellen van een buurtagenda uit te rollen 
naar andere buurten. 
 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Het project wordt opgestart in januari, het is de bedoeling dat we voortvarend te werk gaan met 
de wijkraad, dus verwachting is zeker dat het de eerste helft van 2016 wordt gerealiseerd.  
 
Wij zijn nu bezig met de beantwoording van een aantal vragen van de wijk ten aanzien van de 
buurtagenda, samen met de betrokken wethouder. Wanneer deze vragen beantwoord zijn kunnen 
we hopelijk starten. Wanneer deze wijk niet wil starten, gaan we een andere wijk vragen deze pilot 
te doen. Al met al zouden we voor de zomer gestart moeten zijn.  
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2. Welke partners zijn er betrokken? 

Ambtenaren, politiek (moet worden vastgesteld), wijkraad Scheepmakersdijk en betrokken 
bewoners uit de wijk.  
 
Vanuit de politiek zal Jeroen van Spijk als wijkwethouder betrokken worden. Vanuit de 
ambtenaren zullen verschillende beleidsvelden worden vertegenwoordigd, als ook communicatie 
en GOB.  
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Ja, sluit geheel aan op coalitieprogramma “samen doen”, is er een uitwerking van. Het maken van 
een buurtagenda is een nadrukkelijke wens van de wethouder. Ook vanuit de buurt bestaat de 
wens om meer invloed te krijgen op het beleid en uitvoeringsprogramma van de wijk.  

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Wijkraad en betrokken bewoners leveren capaciteit. Omdat dit een pilot betreft zal hier ook 
relatief veel werk voor de gemeente in zitten, voornamelijk qua capaciteit. De verwachting is dat 
een deel van deze capaciteit in de als resultaat van de buurtagenda snellere participatie, zal 
worden teruggewonnen.  
 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Wanneer bewoners meer invloed en dus ook meer verantwoordelijkheid krijgen, zullen zij zich in 
hun eigen leefomgeving gelukkiger voelen. Het creëren van een prettige leefomgeving kan gezien 
worden als een van de kerntaken van de gemeente. Dit project wordt opgestart als een pilot. Bij 
succes is het de bedoeling dat meer wijken een buurtagenda gaan maken en dus meer eigen 
verantwoordelijkheid nemen. De overheid kan dan langzaamaan stappen terug nemen.  
 
De verwachting is dat de financiële baten vooral zitten in kortere participatie en mogelijk inspraak 
processen. De maatschappelijke baten zijn dat bewoners zich meer betrokken voelen bij hun 
leefomgeving omdat zij er zelf meer invloed op uit kunnen oefenen. Naarmate bewoners meer 
verantwoordelijkheid op zich willen nemen zal daarnaast de gemeente in de toekomst meer taken 
af kunnen stoten.  
 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

“Samen Doen” Met als ondertitels misschien bestuur op maat, nieuwe bestuursstijl en 
overheidparticipatie.  
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

De buurtagenda zal een nauwe relatie hebben met beschikbare middelen vanuit de gemeente 
voor zowel onderhoud en beheer van de openbare ruimte, als voor sociale samenhang. Buurt 
krijgt meer zeggenschap over hoe de beschikbare budgetten worden besteed in hun wijk.  
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Aan de buurtagenda kan op termijn ook een buurtbegroting gekoppeld worden, waarbij de buurt 
zelf zeggenschap krijgt over een deel van de beschikbare budgetten. Dit principe bestaat in 
sommige wijken in Amsterdam, maar bestaat in Haarlem (nog) niet.  
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DSV 2016 02 Gezamenlijke visie ontwikkelen circulaire economie 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: met stadmakers werken aan Circulaire Economie 

 

 Afdeling: Stadszaken/Beleidspool 

 
Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

We maken de omslag naar de Circulaire Economie. Het einddoel is dat producten, energie en (rest) 
materialen worden hergebruikt en er geen restafval meer is. Daar zijn we nog lang niet. 
Bovendien zal de stad het zelf grotendeels moeten dragen en doen. 
Met 11 projecten willen we het circulair denken en handelen in de stad op gang brengen. 
 
Dat lukt alleen als dit van onderop ontstaat met voldoende tempo, creativiteit en innovatiekracht. 
Dit als vliegwiel om daarna vervolgprojecten te genereren (als een magneet). Zie voor de projecten 
bijlage 1. Het project kent drie stappen:  
1. De projecten worden in het 2e kwartaal 2016 uitgewerkt in een concrete aanpak per project. 
Om tot dit PvA te komen worden, gericht op de afzonderlijke projecten, om te beginnen,  
brainstormsessies gehouden, die leiden tot out-of-the-box ideevorming en draagvlak.  
2. Voor ieder project is er een aparte projecttrekker, en vanuit de initiatiefgroep neemt iemand 
de coördinatie van de 11 projecten op zich en heeft afstemming met de gemeente. De resultaten 
worden per project, voor zover mogelijk, Smart gemaakt en gedeeld in Stadslabs online en offline.  
3. Er wordt toegewerkt naar aanhaking van meer partners en meer projecten, zodat weer nieuwe 
start ups en initiatieven ontstaan. Dit gebeurt met gerichte kennisdeelbijeenkomsten, educatie 
programma’s, gastsprekers, een uitwisselingsprogramma e.d. 
 

Benodigd bedrag:  
 

€ 50.000, ofwel een werkbudget per project van 
gemiddeld € 4.500. Waarin begrepen zowel 
projectgebonden zaken, als overkoepelende 
onderdelen voor het geheel. Bedoeld voor: 
communicatie inzet, uitwerken van een 
lesprogramma voor scholen, opzetten van een 
tentoonstelling in het Natuur en Milieu 
Educatiecentrum, inhuur van externe expertise 
of sprekers, het laten begeleiden van 
werksessies, het opzetten van een gezamenlijk 
digitaal uitwisselingskanaal; het plegen van 
coördinatie, het houden van spreekbeurten 
voor branchegenoten, het in de praktijk 
brengen van circulaire business modellen e.d. 
Invulling wordt uitgewerkt in het plan van 
aanpak (2e kwartaal 2016). 
 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Ja, middels het Plan van Aanpak dat aan de Raadscommissie wordt voorgelegd. Is ook onderdeel 
van de Nota Haarlem Circulair die in het 2e kwartaal 2016 aan de Cie wordt voorgelegd.  
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Start uitwerking 2e kwartaal 2016 –vervolgens uitvoering 3e en 4e kwartaal 2016 en uitlopend in 
2017.  
 

 

2. Welke partners zijn er betrokken? 

Ambassadeurs uit Haarlemse bedrijven/organisaties, stadmakers die ook deelnamen aan Circus 
Circulaire, de Industriekring Haarlem, het MKB Haarlem, Spaarnelanden; diverse gemeentelijke 
afdelingen, onderwijsinstellingen, NME. 
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Deze is zeer hoog. Haarlem Circulaire staat nu volop in de politieke schijnwerper. Bovendien is 
2016 het jaar van de Circulaire Economie. Aan de Raadscommissie is een uitwerking met de 
stadsmakers, als vervolg op Haarlem Circus circulair, hard toegezegd. Het vormt dan ook 
onderdeel van de Nota Startprogramma Haarlem Circulair, die 22e kwartaal aan de Cie wordt 
voorgelegd. 
 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

De initiatiefnemers gaan als voortrekker aan de gang en bijv. hun eigen organisatie ombouwen 
naar een circulaire (kringloop) bedrijfsvoering en/of hun kennis verder delen. Zij dragen hiertoe 
zelf de investering en het bedrijfsrisico en steken daarnaast uren in hun rol als circulaire 
ambassadeurs. Alleen voor de uren inzet voor dit laatste zal men een vergoeding in kosten vragen.  
 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Deze is er op drie manieren: 
a. deelnemende bedrijven gaan aan eigen toeleveranciers eisen stellen die betrekking 

hebben op circulaire levering. Die bedrijven zullen dat weer doen naar hun toeleveranciers 
en zo maken steeds meer bedrijven in een keten de omslag naar een circulaire productie. 
Overigens werkt dit ook de kant op van de consumenten/gebruikers. 

b. De stadmaker zijn voortrekkers in het programma  en geven daarmee een vervolg aan de 
circus circulair activiteiten.  Zij maken zelf actief de circulaire omslag en delen waar ze 
tegen aanlopen, wat hobbels en valkuilen zijn en hoe men elkaar kan steunen in deze 
omslag. Kortom: ze fungeren als voorbeeld en inspiratie voor anderen. Dat is nadrukkelijk 
de insteek van deze programma aanpak. 

c. Om in de beeldspraak van het vliegwiel en de spaken te blijven: het wiel heeft nu elf 
spaken. Als gebeurt wat we willen, komen daar steeds nieuwe spaken bij! 

 
Op dit moment is niet met harde cijfers aan te geven hoe snel de omslag naar circulaire denken en 
doen zich gaat voltrekken. Met de 11 projecten wordt een start gemaakt en zoveel mogelijk 
mensen en bedrijven bereikt. Verder is uiteraard de verwachting dat de hoeveelheid restafval naar 
beneden gaat bij particulieren en organisaties en dat er werkgelegenheid gecreëerd wordt dankzij 
deze activiteiten.  Vervolgens wordt in de komende jaren gemonitord op de daadwerkelijke 
omslag. Onderdeel van de Nota Startprogramma Circulaire is de uitwerking van de 
stadsmonitoring. 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

De doelstelling uit het duurzaamheid programma Haarlem, dat de stad in 2030 klimaat neutraal is. 
De doelstelling die rond circulaire economie is opgenomen in het coalitie programma. De ambitie 
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opgenomen in de economische uitvoering agenda 2016 /2018, waarin de bijdrage naar een 
Circulaire Economie als hoofdonderdeel van de economische inzet is opgenomen.  
En tenslotte: het programma Haarlem Circulaire, waarin doel en activiteiten rond Haarlem 
Circulaire voor de periode 2016 /2030 zijn uitgewerkt. Voorts past het geheel in de ‘samen doen’ 
opzet van het coalitie programma. 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

Voor de Stadslab initiatieven zijn binnen het programma Haarlem Circulair  geen middelen 
beschikbaar. Behoudens een afdelingsbudget van milieu van 10.000 euro, geen 
begrotingsmiddelen beschikbaar. De inzet wordt vanuit de bestaande formatie gegeven. Meer is 
er niet!  
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Op één essentieel element. Uitwerking is hier volstrekt afhankelijk van draagvlak en initiatieven 
vanuit de samenleving (het bedrijfsleven) zelf. De gemeente kan faciliteren, ondersteunen en 
stimuleren, maar het maatschappelijk veld gaat het in essentie doen.  
Het gaat om een vorm van co-creatie tussen de verschillende partijen. 
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DSV 2016 04 Adoptie Boterplein 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: Adoptie Boterplein 

 Afdeling: GOB 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Het Boterplein is een “vergeten” plein. Er is door de ligging weinig controle op en het is er vies en 
unheimisch. Er zijn zorgen geuit door zowel politie als bewoners. Vooral nu ook de 24 uurs-
opvang, die vlakbij ligt, is geopend.  
 
Het voorstel is om het plein “ter adoptie aan te bieden”. Zowel de wijkraad, het bewonersbedrijf 
als bewoners hebben aangegeven dit graag op te willen pakken. Een voorbeeld van een dergelijke 
adoptie is de tuin van Jonker in het Rozenprieel. 
 
Door het plein te laten adopteren wordt een deel van het beheer overgenomen door bewoners. 
Hierdoor ontstaat er meer betrokkenheid voor dit onderdeel van de openbare ruimte en daarmee 
ook meer sociale controle. Het zorgt ervoor dat er meer onderlinge betrokkenheid ontstaat en 
maakt de locatie minder vatbaar om een overlastlocatie te zijn. Daarbij draagt het bij aan 
“steenbreek”. Er komt meer vergroening in plaats van stenen.  
 

Benodigd bedrag:  € 25.000 voor de aanleg en beheer door 
bewoners 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Nee,  de afspraak en planning, onder coördinatie  van de wijkraad en het bewonersbedrijf, vindt 
plaats in de eerste helft van het jaar. Het daadwerkelijk aanleggen en in beheer geven zal ook 
deels in het najaar zijn.  
 

 

2. Welke partners zijn er betrokken? 

Bewoners, politie, wijkraad, bewonersbedrijf, handhaving, Spaarnelanden. 
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Ja, we moeten het snel oppakken. Door de komst van de 24 uur opvang is dit urgenter geworden. 
Maar ook zonder de 24-uurs opvang is de locatie door de politie aangemerkt als sociaal onveilige 
situatie.  
 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Spaarnelanden: bijdrage in de aanleg omdat zij dan uiteindelijk geen kosten meer hebben aan het 
onderhoud vanwege de overdracht aan bewoners.  Na besluitvorming gaan wij hen betrekken 
Wijkraad, bewoners en het bewonersbedrijf Leidsebuurt hebben hun capaciteit al toegezegd.  
 

 

 

 



12 
 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Het mes snijdt aan meerdere kanten. Een verwaarloosd plein wordt weer in eren hersteld. Vanuit 
de gemeente is er straks (minder) onderhoud nodig, door de verschuiving van eigenaarschap is er 
meer sociale controle, er wordt groen toegevoegd, bewoners kunnen elkaar hier ontmoeten en 
samenwerken.  Door de wijkraad en het bewonersbedrijf wordt nog naar goede locaties gezocht 
voor groenparticipatie. Dit om de onderlinge betrokkenheid te vergroten en meer vrijwilligers te 
enthousiasmeren met activiteiten.  
 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

Meer groen, sociale cohesie, samen doen, steenbreek 
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

Spaarnelanden krijgt geld om het terrein te onderhouden. Door het ter adoptie aan te bieden is er 
minder onderhoud door Spaarnelanden nodig, waardoor het voor de hand ligt dat Spaarnelanden 
hier een bijdrage in wil doen. Dit wordt met hen besproken na besluitvorming.  
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Door een samenwerking tussen de gemeente, Spaarnelanden en bewoners wordt er waarde 
toegevoegd aan een nu verwaarloosd stuk Haarlem.  Anders gaan we het wellicht afsluiten en 
blijven we een plein onderhouden dat niets toevoegt aan het woonplezier van onze Haarlemmers.  
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DSV 2016 05 De Dakkas 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: DAKKAS 

 

 Afdeling: GOB - centrum 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Op basis van een burgerinitiatief wordt medewerking gevraagd aan de gemeente om op het dak 
van de parkeergarage De Kamp een paviljoen te ontwikkelen.  
De raad verzoekt het college medewerking te verlenen aan realisatie van dit initiatief (motie 16, 
aangenomen bij de kadernota 2015). 
Samengevat is de duurzame stedelijke vernieuwing van het project de Dakkas erin gelegen dat een 
louter monofunctionele ruimte in de vorm van een onaantrekkelijke parkeergarage, die ook nog 
eens weinig intensief gebruikt wordt (dat betekent dus verspilling van stedelijke ruimte), in de 
nieuwe situatie een bredere multifunctionele invulling krijgt, die meer maatschappelijke waarde 
voor de stad oplevert dan de huidige functie. Het feit dat de Dakkas niet alleen maar horeca zal 
zijn, maar juist een platform wil zijn voor maatschappelijke discussie, zorgt voor een 
aantrekkelijkere stad. Er is daardoor sprake van aantrekkelijker, intensiever en daarmee 
duurzamer gebruik van de ruimte.  
 

Benodigd bedrag:  
 

Het dak van de parkeergarage kan door de afd. 
Vastgoed verhuurd worden aan het initiatief. 
Het ‘woonrijp en verhuurklaar maken’ van het 
dakdeel (gas, water, elektra en riool, het 
uitvlakken van de vloer) kost naar schatting 
tussen 30.000,- en 50.000,- euro. Deze  
voorinvestering wordt verrekend met de huur 
(voorstel is € 30.000,- per jaar) en wordt 
gemaakt nadat de DAKKAS (nog geen 
rechtsvorm) haar financiering rond heeft.  
 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

De advisering op de aanvraag van de omgevingsvergunning  en de benodigde overleggen kosten 
meer tijd dan verwacht.  De Dakkas heeft uitstel op de besluitvorming aangevraagd. Het besluit 
om de vergunning te verlenen wordt half april 2016 voorgelegd aan het college. Daarna volgt de 
gebruikelijke bezwaar- en beroepsperiode. De verwachting is dat daarvan gebruik wordt gemaakt. 
Op zijn vroegst wordt de omgevingsvergunning in juni  2016 verleend (afhankelijk van 
bezwaarschriften). Na vergunningverlening wordt een huurovereenkomst afgesloten met de 
Dakkas en kan een partij worden ingeschakeld die het verhuurrijp maken van de bovenste 
verdieping gaat uitvoeren.  
Nadat de huurovereenkomst is afgesloten en de benodigde voorzieningen zijn aangebracht kan de 
Dakkas worden geplaatst. De initiatiefnemers verwachten dat dit pas tweede kwartaal 2017 zal 
gaan plaatsvinden.  De kans is reëel dat het budget van 50.000 euro pas in 2017 kan worden 
uitgegeven (afhankelijk van de vergunningverlening). 
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2. Welke partners zijn er betrokken? 

DAKKAS, Spaarnelanden, Brandweer, Milieudienst IJmond, buurt- en wijkbewoners, De Dakdokters 
die zijn betrokken met de vergroening van de westgevel van parkeergarage De Kamp. 
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Niet urgent maar wel politiek gewenst (motie 16).  
Economie en Cultuur beschouwt de DakKAS als een goede, verfrissende aanvulling voor het 
horeca-aanbod in de binnenstad, en denkt dat dit aansluit bij de vraag van de ‘hippe’ Haarlemmer 
én de vraag van de buurt om de Kamp te vergroenen. Het concept appelleert aan de behoeftes 
rond zelf maken/stadslandbouw en sluit aan bij de duurzaamheidsgedachte. 
 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Capaciteit en de initiatiefnemers investeren ca. € 200.000,= 
 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

In hun ruimtelijke onderbouwing geven de initiatiefnemers in relatie tot duurzaamheid en 
duurzame stedelijke vernieuwing onder andere het volgende aan: 

 In en rond het paviljoen van DeDAKKAS is er ruimte om flexibel te programmeren op het 
gebied van een sociale en duurzame maatschappij. 

 Provinciaal beleid: één van de hoofdbelangen is duurzaam ruimtegebruik. In het kader van 
dit hoofdbelang worden gemeenten gestimuleerd het bestaand stedelijke gebied beter te 
benutten. 

 DeDAKKAS moet straks onder andere een precedent worden voor vergelijkbare duurzame 
ontwikkelingen. 

 In een later stadium wordt mits deze ruimte beschikbaar komt, een tweede lager gelegen 
deel van het dak ingericht als park. Een stadspark van niveau op niveau. Een unieke groene 
locatie. 

 Door het van functie veranderen van het leegstaande parkeerdak tot een sociale 
trekpleister met internationale allure en de vergroening van de buitenzijde van de garage, 
krijgt de Kamp door uitstraling en gebruik een andere en meer positieve plek in de buurt 
en in de stad. 

Ook het feit dat er bakken met groen langs de randen komen, draagt bij aan de groene en 
daarmee meer duurzame uitstraling van het parkeerdek. 
 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

Duurzame stedelijke ontwikkeling, “Samen doen!” Dit betreft een burgerinitiatief dat gedragen 
wordt door de (directe) omgeving. 
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

N.v.t. (betreft de enige dekkingsoptie) 
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8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Dit is een reactie op een burgerinitiatief (nieuw) waarbij de gemeente faciliteert. Er vinden diverse 
interne overleggen plaats met de adviseurs en de vergunningverleners om het proces in goede 
banen te leiden. 
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DSV 2016 06 Middengebied van Schalkwijk 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: bijdragen aan kwaliteitsimpuls ontwikkeling Schalkwijk Midden 

 

 Afdeling: RB en GOB 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

In Schalkwijk Midden is sprake van veel leegstand van kantoren. Samen met de eigenaren worden 
de ontwikkelingsmogelijkheden van dit monofunctionele kantoorgebied verkend.  
Te bereiken doelstellingen in dit gebied zijn : 

- een duurzame gebiedstransformatie; 
- een samenhangende gebiedsontwikkeling ; 
- en een aantrekkelijk en levendig woonwerkgebied. 

 
De ontwikkeling is een complex proces waarbij veel verschillende stakeholders verschillende 
belangen hebben en de ontwikkelingen elk een eigen tijdspad kennen. Vernieuwing vindt plaats 
naast voortzetting van het huidig gebruik. Het wordt gezien als een gemiste kans voor duurzame 
stedelijke vernieuwing als er enkel losse transformatieprojecten in dit gebied tot stand komen.  
Op dit moment wordt in overleg met de eigenaren gewerkt aan een ontwikkelstrategie. Dit proces 

wordt door de gemeente getrokken.  Directe aanleiding om de ontwikkelstrategie nu op te 
pakken is dat de gebiedsvisie uit 2009 niet voldoende houvast biedt om tot een 
gefaseerde en samenhangende transformatie te komen. De gemeente heeft weinig bezit 
in dit gebied.  
Op dit moment  is de boekwaarde in Schalkwijk Midden relatief laag en heeft Haarlem een opgave 
en behoefte om woningaantallen uit te breiden, een ideaal momentum om gebouwen te 
transformeren of tot herontwikkeling over te gaan.   
 
Ontwikkelstrategie gaat uit van:  

- formuleren nieuwe identiteit voor schalkwijk Midden 
- definiëren van de openbare ruimte  
- opstellen van plotregels en regiekaart zodat eigenaren op hun eigen moment kunnen 

transformeren, maar wel gelijke kansen en verplichtingen hebben. 
 
De openbare ruimte moet de drager van het gebied worden. Hiermee wordt de identiteit van het 
gebied bepaald (woonmilieu) en wordt zorggedragen dat de losse transformatieprojecten een 
eenheid vormen. Om een kwalitatief goede ontwikkeling te stimuleren en op te starten zijn 
financiële middelen nodig. Marktpartijen worden verleid/ uitgedaagd om in dit deel van het proces 
zelf het initiatief te nemen en het grootste deel van de kosten hiervoor te dragen. 
 

Benodigd bedrag: € 50.000 (1ste half jaar 2016)  
- gezamenlijk vastleggen identiteit: €  15.000 (geraamd budget voor inhuur branding 

bureau) 
- gezamenlijk komen te afspraken over herinrichting openbare ruimte: € 25.000 (geraamd 

budget inhuur stedenbouwkundig ontwerpbureau) 
- gezamenlijk definiëren vd openbare ruimte mbv stedelijke herverkaveling en verevening : 

€ 20.000- (geraamd budget inhuur ruimtelijk-planeconomisch bureau) 
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- procesinrichting gezamenlijk ontwikkelproces marktpartijen: € 40.000 (geraamde 
reservering voor procesmanagement intern en  inhuur onafhankelijk procesmanager o.a. 
tbv grondruil/ verevening) 

- beeldbepalend element als start up voor ontwikkeling : € 50.000,- (geraamd budget voor 
het plaatsen van een object danwel ingreep  die bepalend is voor de identiteit van het 
gebied voorafgaand aan alle transformaties) 

 
Totaal benodigd budget in de eerste helft van 2016 is € 150.000 waarvan ca € 50.000 in te brengen 
door gemeente en € 100.000,- door de eigenaren.  

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Ja, afgesproken is dat in het voorjaar 2016 de ontwikkelstrategie geformuleerd is. De 
besluitvorming over de ontwikkelstrategie vindt naar verwachting plaats in mei 2016. Tegelijk met 
de ontwikkelstrategie worden ook de opgestelde plotregels ter besluitvorming voorgelegd. 
 
De inhuur van stedenbouwkundig bureau en branding bureau zijn voorzien in april 2016. De 
besluitvorming hierover is voorzien direct na de zomer.  
 
In de eerste helft van 2016 zullen ook kosten gemaakt worden voor procesmanagement (intern 
gemeente)  en voor ondersteuning bij het maken van afspraken over grondruil en verevening.   
 
Om de ontwikkelingen op gang te krijgen is het belangrijk dat er vooruitlopend aan de 
transformaties een beeldbepalend object wordt geplaatst danwel een beeldbepalende ingreep 
wordt gedaan in het gebied. Om dit vooruitlopend aan de transformaties te realiseren,  moet hier 
in de eerste helft van 2016 al een opdracht voor worden verstrekt.  

 

2. Welke partners zijn er betrokken? 

Overheidsinstanties: Gemeente, Provincie en Rijk 
Eigenaren: Dura Vermeer, Rijksvastgoedbedrijf, KPN, Maarssen Weesp Vastgoed, Nieuwburen, 
Nationaal grondbezit, Attico Immo 
Corporaties: Elan Wonen, Ymere en Pre Wonen 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Ja, Schalkwijk Midden kent nu nog een gebrekkige samenhang tussen bebouwing en openbare 
ruimte, een inefficiënt ruimtebeslag, een slechte scheiding tussen openbaar en privé,  
onvoldoende sociale veiligheid en een slechte verbinding voor fietsers en voetgangers tussen de 
wijken onderling. Ook ligt het gebied nog (te) geïsoleerd van de woonwijken rondom.  Er is sprake 
van veel leegstand. In de Ontwikkelstrategie Haarlem Oost (OHO) is dit gebied aangewezen als 
urgent gebied met als opgave de eigenaren te overtuigen dan wel verleiden te investeren in dit 
gebied. Doel van de Ontwikkelstrategie Haarlem Oost is door gemeentelijke interventies een 
maximaal vliegwiel te bereiken.  
De urgentie om te transformeren/  herontwikkelen is voor de meeste partijen hoog. Zeven van de 
acht eigenaren nemen deel aan dit proces en hiervan willen vijf eigenaren op korte termijn 
transformeren.  Er worden reeds initiatieven ingediend bij de gemeente. De gemeente moet op 
korte termijn tot afspraken komen met de eigenaren die resulteren in een afgestemde 
gebiedstransformatie. Er ligt een kans voor een kwaliteitsimpuls wanneer de gemeente kans ziet 
nu een hoogwaardige ontwikkeling te stimuleren. 
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4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Provincie en Rijk leveren expertise en nemen deel aan de workshops. 
Eigenaren en gemeente leveren expertise en nemen deel aan de workshops daarnaast richten zij 
een fonds op om de kosten te dekken tbv eerder genoemde inhuur.  
 
Bij transformatie van kantoorgebouwen is het vaak lastig om aangename buitenruimte te 
realiseren. Een bijdrage uit het stedelijke vernieuwingsfonds kan helpen om groene buitenruimte 
op het dak, aan de gevel of nabij het getransformeerde kantoorgebouw te realiseren. Dit levert 
grote bijdrage aan het woon- en leefklimaat en sluit aan bij de duurzaamheidsambities van de 
gemeente.  In de volgende tranches voor DSV gelden wordt hier een voorstel voor gedaan.  
 
Ook is momenteel nog niet bekend welke kosten en kostenverdeling de herinrichting van de 
openbare ruimte met zich meebrengt. Om de openbare ruimte in één keer aan te leggen kan er 
een ontwikkelfonds worden opgezet. De totale benodigde kosten voor de inrichting van de 
openbare ruimte worden geschat op 5 mln. Omdat er geen sprake is van POW geld wordt er een 
verzoek voorbereid voor een bijdrage uit het ISV budget.  Bij bouwvergunningverlening moet er 
conform de kostenverdeling (kostenverhaal) door de eigenaren een bijdrage worden betaald aan 
de gemeente. Dit wordt vastgelegd in een anterieure overeenkomst. 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Om eigenaren te stimuleren om mee te investeren in Schalkwijk Midden moet er ruimte zijn voor 
flexibiliteit maar moet ook duidelijk zijn wat de afspraken zijn die gelden voor alle eigenaren in het 
gebied. 
Door het formuleren van identiteit ontstaat er een afgestemde gebiedstransformatie en eenheid 
in het gebied.  Door stedelijke herverkaveling worden kansen voor waardecreatie benut. En door 
afspraken te maken over de openbare ruimte, kan de openbare ruimte de drager van het gebied 
worden. Als de eigenaren hierin vertrouwen hebben  durven zij investeringen te doen in dit deel 
van de stad.  
De bijdrage van de gemeente is  aanjager voor deze gebiedstransformatie; deze bijdrage kan weer 
terugvloeien naar het revolverende fonds voor stedelijke vernieuwing door uitgifte van grond en 
door verrekening via de anterieure overeenkomst met eigenaren.    
 
Bovendien is er sprake van een maatschappelijke waarde creatie. Doel is om de middelen zo in te 
zetten dat het niet alleen de gewenste ambities en doelen bereikt of behaald maar tevens een 
vliegwieleffect creëert dat andere interventies op gang helpt. Een geslaagde transformatie van 
Schalkwijk Midden levert een grote bijdrage aan ontwikkeling een groter gebied, denk hierbij aan 
de ontwikkeling van Schalkstad, het ziekenhuisterrein, Poort van Boerhaave en Europawijk. Daarbij 
biedt de transformatie van Schalkwijk Midden kansen voor een betere aansluiting van Schalkwijk 
bij de rest van Haarlem. Een betere aansluiting met de rest van Haarlem is goed voor het imago 
van Schalkwijk en daarmee de ontwikkeling van heel Schalkwijk.   
 
In dit gebied kunnen circa 800- 1000 woningen toegevoegd worden. De bewoners van deze 
woningen kunnen gebruik maken van reeds aanwezige voorzieningen waaronder het reeds 
aanwezige openbaar vervoer netwerk, kabels en leidingen, infrastructuur, winkelvoorzieningen, 
culturele en maatschappelijke voorzieningen. Deze voorzieningen worden door toevoeging van 
deze woningen beter benut.  
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6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

- Haarlem wil een hoogwaardige stedelijke omgeving ontwikkelen. Onderdeel hiervan is  
verhogen en verduurzamen van de kwaliteit van de openbare ruimte.  

- Haarlem wil meer en beter aanbod van woningen en dit binnenstedelijk accommoderen. 
Onderdeel hiervan is transformatie van leegstaande kantoren. 

- Haarlem wil met name in oost de leefbaarheid van de stad vergroten. Investeringen in de 
openbare ruimte dragen hier aan bij. Ook wordt daarmee ingezet op een hoger 
woningsegment dat resulteert in een betere spreiding van het woonprogramma over de 
stad waarmee de ruimtelijke tweedeling in de stad tegengegaan wordt 

- Haarlem wil meer ruimtelijke kwaliteit toevoegen (gebruikswaarde, toekomstwaarde en 
belevingswaarde). Een afgestemde gebiedstransformatie draagt hier op alle fronten aan 
bij.  

- Haarlem wil meer samen met partners in de stad oppakken, in Schalkwijk Midden wordt 
intensief samengewerkt met de eigenaren en zullen de eigenaren de grootste 
investeringen doen  

- Haarlem heeft de ambitie om klimaatneutraal te zijn in 2030; er liggen kansen om CO2 
emissies te verlagen en duurzame energie op te wekken.  

- Haarlem wil vergroenen; het is lastig om bij transformatie van kantoorpanden groen toe te 
voegen. Als een bijdragen uit het stedelijke vernieuwingsfonds hier aan kan bijdragen (bv 
realisatie groene daktuinen, draagt dat bij aan verschillende doelstelling van de gemeente 
(duurzaam, klimaatadaptatie) en het woongenot van de bewoners.  

- Haarlem heeft de ambities om stedelijke ontwikkeling te faciliteren bij HOVknooppunten; 
Schalkwijk Midden ligt aan het regionale busnetwerk.  Uitstraling van de openbare ruimte 
definieert woonmilieu.  Doel is het woonmilieu te realiseren dat bewoners en werkenden 
aantrekt die gebruik maken van het openbaar vervoer.  

- Gerichte gemeentelijke interventies doen in Schalkwijk Midden sluit aan bij de 
Ontwikkeling Strategie Haarlem Oost.  

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

POW: er is geen onderhoudsopgave  
Grondexploitatie: er is geen grondexploitatie. De gemeente heeft relatief weinig grondbezit en zal 
weinig grond Bouw- en Woonrijpmaken.  

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Het is niet gebruikelijk dat er gezamenlijk met eigenaren een ontwikkelfonds wordt opgericht. 
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DSV 2016 07 Oefenruimtes in het Slachthuis 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: Oefenruimtes op het Slachthuisterrein in de Slachthuisbuurt 

 

 Afdeling: GOB / STZ 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Het voormalig Slachthuisterrein in Haarlem Oost is in afwachting van een gebiedsontwikkeling van 
het terrein, hetgeen een kwaliteitsimpuls zou betekenen voor dit deel van Haarlem-Oost.  
 
Het voormalige kinderdagverblijf op het Slachthuisterrein wordt geschikt gemaakt voor 4 
oefenruimtes, waar in Haarlem sinds de sluiting van Daisy Bell (tot 2011 in het voormalige 
slachthuis) een groot gebrek aan is (zie ook Cultuurnota Haarlem 2013-2020). De Haarlemse 
popscene krijgt weer de beschikking over een oefenruimtecomplex. 
 
Stichting Patronaat zal de oefenruimtes voor bandjes en individuele muzikanten exploiteren, in 
nauwe samenwerking met de Haarlemse popscene en Stichting Hart. Voor de docenten van de 
Popschool van Hart is tevens een oefenruimte te gebruiken als leslokaal. 
Voor het Haarlemse popklimaat en de keten van popmuziek is het realiseren van oefenruimtes 
essentieel . Het Slachthuisterrein leent zich daarnaast voor muziek(festival)activiteiten die zorgen 
voor verlevendiging en een breed publieksbereik. 
 

Benodigd bedrag: € 50.000 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Ja. Er zijn inmiddels 2 offertes uitgebracht voor de verbouwing. Het doel is het 
oefenruimtecomplex direct na de zomer 2016 in gebruik te nemen. 

 

2. Welke partners zijn er betrokken? 

- Stichting Patronaat als eindgebruiker 
- Stichting Hart (Popschool) 
- Aannemer (nog te selecteren) 
- Wagenhof als tijdelijk beheerder van het Slachthuisterrein 

 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

Ja. Er zijn door de gemeenteraad meerdere moties aangenomen waarin het college wordt 
opgeroepen om zo snel mogelijk een popschool en oefenruimtes te realiseren op het 
Slachthuisterrein.  
 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Stichting Patronaat zal het inbouwpakket en het interieur van de oefenruimtes moeten realiseren 
en financieren. Patronaat benadert diverse fondsen en heeft eigen apparatuur die ze in het 
oefenruimtecomplex kunnen (her)gebruiken. De gemeente zal als gebouweigenaar alleen het 
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casco en de installaties herstellen/vernieuwen. Daarnaast stelt de gemeente het gebouw om niet 
beschikbaar, alleen de gebruikerslasten worden doorberekend. 
 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Het leegstaande pand wordt weer casco geschikt gemaakt en zal tevens inpandig worden 
verbouwd. Dit heeft een directe waardevermeerdering tot gevolg. Daarnaast wordt een 
leegstaand gebouw in gebruik genomen, hetgeen ook m.b.t. de leefbaarheid en de sociale 
veiligheid een positieve impuls aan het gebied geeft. Het oefenruimtecomplex biedt met 4 lokalen 
zowel oefenruimte voor ca. 30 bands als voor de lessen van docenten van de Popschool van 
Stichting Hart. 
 
De buurt krijgt hier naar verwachting aanvullend op de oefenruimtes diverse activiteiten die van 
grote waarde zijn voor de sfeer en een impuls kunnen betekenen voor de Slachthuisbuurt. 
 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

Het college heeft als doelstelling het Slachthuisterrein  te verkopen en integraal te laten 
herontwikkelen, waarbij het de bedoeling is dat er een mix van functies ontstaat op het terrein 
zoals woningbouw, cultuur, muziek en de openbare ruimte wordt ingericht. De realisatie van een 
aantal oefenruimtes is een eerste, belangrijke stap hierin. 
 
De opdracht tot verkoop van het Slachthuisterreincomplex betreft de volgende onderdelen: 
- De transformatie/herontwikkeling van het Slachthuis, de stallen, de directeurswoning en het 

administratiegebouw; 
- De (nieuwbouw)ontwikkeling van woningbouwkavels; 
- De inrichting van de openbare ruimte; 
- De vestiging van de Popschool van Hart en oefenruimtes. De raad heeft in dit kader een motie 

aangenomen voor de vestiging van deze functies op het Slachthuisterrein.  
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

N.v.t. 
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Voor zover er sprake is van een gebruikelijke aanpak, neemt de gemeente in dit traject het 
initiatief om te investeren in een pand om deze geschikt te maken voor oefenruimtes, waar een 
maatschappelijke behoefte naar is. 
 
De gemeenteraad van Haarlem heeft hier expliciet om verzocht. 
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DSV 2016 08 Steenbreek 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: Steenbreek 

 

 Afdeling: STZ/OGV 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Een onderhoudsarme tuin, deels of geheel betegeld, is momenteel erg populair in Nederland. Ook 
in Haarlem is dit het geval. Een versteende tuin brengt echter nadelen met zich mee. Verstening 
zorgt voor hitte-stress op warme dagen. Een versteende tuin zorgt voor een versnelde waterafvoer 
en daarmee op meer kans op wateroverlast. Verder zorgt de verstening van tuinen voor een 
afname van de biodiversiteit. 
 
Het vergroenen van tuinen wordt in meerdere Nederlandse steden gedaan onder de naam 
‘Operatie Steenbreek’. Dit is een landelijke actie die zich inzet om mensen te enthousiasmeren om 
hun tuinen te vergroenen. Ook gemeente Haarlem doet mee aan deze campagne. De invulling van 
de campagne mag iedere gemeente zelf bepalen. 
 
Het doel van Operatie Steenbreek Haarlem is het informeren van bewoners over de nadelen van 
versteende tuinen en het activeren van deze bewoners tot het vergroenen van hun tuin. 
 
De activiteiten die Platform Haarlem Groener gaat doen zijn gericht op heel Haarlem. Zo gaat het 
platform proberen te regelen dat mensen bij een tuincentrum een steen kunnen ruilen voor een 
plantje. Maar er zijn ook twee aandacht wijken. Daar gaan vrijwilligers van Platform Haarlem 
Groener bij mensen langs om mensen enthousiast te maken voor een groene tuin. Platform 
Haarlem Groener maakt een overzicht van hoeveel tuineigenaren hun tuinen hebben ont-tegelt.  
 
Daarnaast moet de gemeente ook zelf het goede voorbeeld geven. Enkele versteende plekken in 
de openbare ruimte worden daarom aangepakt. De doelstelling is om minimaal in elk stadsdeel 
een plek in de openbare ruimte te ont-tegelen. 

Benodigd bedrag:  €35000,- Het hele bedrag kan in 2016 worden 
uitgegeven. Er komt een verdeling van geld dat 
naar Platform Haarlem Groener gaat en een 
deel dat  we kunnen gebruiken voor het ont-
tegelen van de openbare ruimte. Een klein deel 
van het bedrag is nodig voor 
projectmanagement. 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Ja, Platform Haarlem Groener heeft nu al een eerste plan van aanpak. Er zijn al structureel 
projectgroep bijeenkomsten.  Platform Haarlem Groener is nu al aan de slag met behulp van een 
kleine subsidie van de gemeente en ondersteuning van andere partners. Een aantal acties kan dit 
jaar al worden uitgevoerd. Bij succes is er een mogelijkheid om het project door te laten lopen 
(eventueel) aangepast/uitgebreider in 2017. 
 
Verschillende locaties die mogelijk ont-tegelt kunnen worden in de openbare ruimte zijn ook al 
geïnventariseerd. De volgende stap is onderzoeken of het ook echt mogelijk is tegels te vervangen 
voor groen. Dit heeft bijvoorbeeld te maken met onderhoud en verkeersveiligheid. 
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Er kan direct worden gestart. De voorbereiding en de uitvoering kan dit jaar plaatsvinden.  

 

2. Welke partners zijn er betrokken? 

Operatie Steenbreek zal in Haarlem getrokken worden door Platform Haarlem Groener. Naast de 
Gemeente Haarlem en bewoners worden ook bedrijven en andere organisaties betrokken bij het 
vergroenen van tuinen. Door mensen te informeren over de nadelen van versteende tuinen en de 
voordelen van het ont-tegelen hopen we de mindset  te beïnvloeden van mensen te beïnvloeden 
en de mensen te activeren hun tuin te ont-tegelen. 
 
Reeds betrokken partijen: Platform Haarlem Groener, Gemeente Haarlem, Hoogheemraadschap 
Rijnland, Operatie Steenbreek, Natuur- en milieueducatie, KNNV tuinambassadeur, Groene Mug, 
Nudge, BUUV, IVN, diverse wijkraden, Spaarnelanden en vrijwilligers. 
Partijen die hebben aangegeven dat ze mogelijk mee willen doen: Provincie Noord-Holland, 
Tuincentra en extra  vrijwilligers 
Nog te benaderen partijen: Nog enkele wijkraden, PWN, en lokale bedrijfjes etc.… 
Verschillende partijen leveren al gratis een bijdrage. Spaarnelanden met materiaal, Rijnland  met 
zaadzakjes en het KNNV met tuinexcursies door vrijwilligers. 
 
Naast acties die gericht zijn op particuliere tuinen onderstreept de gemeente het belang van de 
acties als zij het goede voorbeeld geeft. Daarom dit plan om in 2016 in Haarlem op enkele 
openbare plekken overbodige tegels te verwijderen. En zal er meer aandacht komen voor 
groenparticipatie. 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

We moeten allemaal inspelen op de (gevolgen van de) klimaatverandering. 
Het doel van Operatie Steenbreek is om de burgers te enthousiasmeren om hun tuin te 
vergroenen. De positieve gevolgen van vergroening worden daarbij onder de aandacht gebracht. 
Dit zijn onder meer een toename van de biodiversiteit, het dempen van de temperatuur en het 
bufferen van neerslag.  De negatieve gevolgen van verstening worden daarbij onder de aandacht 
gebracht. Zoals de afbreuk van de biodiversiteit en klimaatverandering.  
Tijdens hoosbuien – waar we steeds vaker mee te maken hebben - moet het regenwater snel 
worden afgevoerd om overlast te overkomen. Dit betekent een enorme druk op het riool. Burgers 
die hun tuin vergroenen dragen een belangrijke bijdrage aan de leefbaarheid van hun buurt. Zeker 
als men bedenkt dat plusminus 40% van de stedelijke oppervlakte in bezit is van particulieren.  
De campagne richt zich op het veranderen van de mindset van de Haarlemmers. En het is een 
klimaatadaptatie project. Er is dus hoge maatschappelijke urgentie. 
Daarnaast heeft Platform Haarlem Groener zelf aangegeven dat ze het project willen trekken. Ook 
in die zin is er maatschappelijke urgentie. 
Verder is Cora-Yfke Sikkema zeer geïnteresseerd in Operatie Steenbreek. Ze heeft contact met 
andere bestuurders om informatie uit te wisselen. Politieke aandacht is er dus zeker ook. 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

Platform Haarlem Groener en partners zullen zelf de meeste capaciteit leveren voor Steenbreek.  
Platform Haarlem Groener gaat zelf op zoek naar aanvullende financiering bij bedrijven en 
fondsen. Ze maken hierbij gebruik van hun eigen netwerk, maar ook van nieuwe bedrijven. Het 
meeste werk zal worden uitgevoerd door vrijwilligers. Doordat Platform Haarlem Groener werkt 
vanuit flexplekken als de Greiner is de kans op het ontmoeten van bijzondere creatieve partners 
groot. Spaarnelanden heeft inmiddels een toezegging gedaan voor materiaal en Hoog 
Heemraadschap Rijnland wil een bijdrage leveren in de vorm van zaadzakjes. 
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Bij het analyseren van de locaties in de openbare ruimte is de gemeente de trekker. Vrijwilligers 
zullen betrokken worden bij de uitvoering. 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Bij Operatie Steenbreek zijn meerdere gemeenten aangesloten. Ook daar is in een aantal gevallen 
de uitvoering uitbesteed aan andere organisaties als de gemeente.  Dit zijn bijvoorbeeld 
onderzoeksbureaus, lokale organisaties en een universiteit. Al deze organisaties pakken het anders 
aan. En delen hun informatie via Operatie Steenbreek en onze deelname aan deze landelijke 
stichting geeft ons toegang tot die informatie.  
 
Daarnaast is het helemaal laten uitvoeren van Operatie Steenbreek door Platform Haarlem 
Groener en de gemeente alleen als participant, een andere manier van werken. In eerste instantie 
wilden we zelf trekker worden. Maar Platform Haarlem Groener gaf aan dat zij het wilden trekken. 
We hebben toen een gesprek gehad over verwachtingen van elkaar. En nieuwe rollen besproken. 
Dit is een nieuwe manier van naar taakverdeling kijken. Een moderne manier. Dit kwam ook weer 
terug tijdens het leertraject Samen doen van Nyenrode. 
 
We zijn nu alleen nog trekker voor het ont-tegelen van de openbare ruimte.  
De baten zijn vooral een andere mindset bij de inrichting van de privé-ruimte. Mensen zullen door 
deze acties bewuster zijn van hun eigen verantwoordelijkheid voor een leefbare stad. Meer 
mensen zullen weten wat de nadelen zijn van een versteende tuin. We hopen daarbij zoveel 
mogelijk mensen te bereiken.  
Het is heel moeilijk om in te schatten hoeveel tuinen echt ont-tegelt zullen worden. Platform 
Haarlems Groener moet in het kader van de subsidie die ze al hebben gekregen bijhouden hoeveel 
mensen hun tuin ook echt gaan ont-tegelen.  
 
De doelstelling is om minimaal in elk stadsdeel een plek in de openbare ruimte te ont-tegelen. 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

Steenbreek is een invulling van het beleidsveld 4.1.a uit de Programmabegroting: behouden en 
versterken van de ruimtelijke kwaliteit van Haarlem en beleidsveld 5.1.2: onderhoud openbare 
ruimte.  
Het draagt bij aan klimaatadaptatie. Door tegen gaan van hittestress, bevorderen van 
waterberging, bevorderen van biodiversiteit, meer groen in de stad en het bevorderen van een 
gezondere manier van leven. 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

Er zijn geen reguliere middelen voor Steenbreek.  
 
Platform Haarlem Groener krijgt voor het opzetten en uitvoeren van de campagne een klein 
subsidie vanuit het Integraal Waterplan Haarlem. In 2015 bedraagt dit €2000. In 2016 €8000. Als 
de campagne bij de evaluatie na de zomer in 2016, succesvol blijkt zal hij worden doorgezet in 
2017. Of er op dat moment subsidie mogelijk is, is nog onzeker.  
 
Ook voor het verwijderen van verharding in de openbare ruimte zijn geen reguliere middelen. Veel 
kansen worden wel gezien maar door het ontbreken van geld niet uitgevoerd. 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

We hebben de uitvoering compleet uit handen gegeven, na vooraf de kaders duidelijk te hebben 
gemaakt. Platform Haarlem Groener is de uitvoerende partij. We zijn alleen nog participant in de 
projectgroep. En controleren de besteding van het subsidiegeld. Het is een andere aanpak omdat 



25 
 

we duidelijk onze rollen hebben besproken. Op basis daarvan heeft de gemeente een stap terug 
gedaan in een project dat ze oorspronkelijk zelf wilde trekken.  
 
Voor het ont-tegelen van de openbare ruimte neemt de gemeente het initiatief maar worden de 
mogelijkheden bekeken voor mogelijke uitvoering door vrijwilligers. 
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DSV 2016 10 Opgewekte Woning Club 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: Opgewekte Woning Club aanbieden in 6 Haarlemse wijken per jaar 

 

 Afdeling: Milieu, Haarlem Klimaat Neutraal 2030 

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

De Gemeente Haarlem heeft de Opgewekte Woning Club laten ontwikkelen. Dit is een leuke, 
slimme en praktische manier om in een paar stappen een plan te maken voor het verduurzamen 
van je eigen huis, dat past bij jouw wensen en mogelijkheden: 

 Leer je energieverbruik en je huis beter kennen 

 Maak ‘snelle winst’ én een plan voor de toekomst 

 Wissel ervaringen uit met buren, en voer samen plannen uit 

 Bespaar, investeer en profiteer van een duurzaam huis! 
Hiermee draagt de Opgewekte Woning Club bij aan de doelstelling Haarlem Klimaat Neutraal. Het 
10 weken durende traject zorgt voor bewustwording over het thema duurzaamheid. Daarnaast 
stellen deelnemers een driejaren persoonlijk maatwerkplan, bestaande uit kleine (gedrag, 
ledlampen, water besparende douchekop) en grote maatregelen (vloerisolatie, zonnepanelen, 
dubbel glas) op. De deelnemers worden gestimuleerd om de maatregelen gezamenlijk in te kopen. 
Dit draagt bij aan werkgelegenheid in de bouw/duurzame sector. 
 
De Opgewekte Woning Club start idealiter vanuit een trekker uit de wijk, een bewoner. Deze 
trekker is de gastheer of gastvrouw voor de wijk. De deelnemers aan de club betalen maximaal € 
99,-- of ze leveren 20 uur dienstverlening aan de Club. De Opgewekte Woning Club is zeer geschikt 
om in te zetten via wijkcoöperaties en buurtbedrijven. Er ontstaat een actief netwerk in de wijk, en 
daarmee draagt de Opgewekte Woning Club tevens bij aan de sociale cohesie in de wijk. Dit 
netwerk is een aangrijpingspunt voor meer participatie in de wijk. Dit levert een directe bijdrage 
aan de doelstelling Samen Doen. 
  
De Opgewekte Woning Club is ontwikkeld door strategisch ontwerpbureau Entremedio 
(tegenwoordig genaamd And the People) met bewoners in het Rozenprieel en getest in de 
Leidsebuurt en het Ramplaankwartier. De Opgewekte Woning Club is nu klaar voor opschaling: van 
2016 tm 2021 kunnen jaarlijks 6 Haarlemse wijken meedoen. En richt zich daarmee op de 
doelstelling Massa maken en versnellen richting een klimaatneutrale stad. 
 

Benodigd bedrag: €40.000,- 

De bijdrage van de gemeenten zal zo’n € 75.000 per jaar zijn om jaarlijks 6 Clubs te draaien. 
Wanneer de olievlekwerking inzet (deelnemers zetten nieuwe clubs op, op basis van een lichtere 
ondersteuning) zal hier nog € 53.000 per jaar bij komen. Na 5 jaar is de financiële gemeentelijke 
bijdrage uitgefaseerd. Er zijn dan 960 huishoudens bereikt die ieder zo’n € 8.000 hebben 
geïnvesteerd om de woning 30% energiezuiniger te maken. De totale omzet is € 7.680.000 en dit 
bedrag is zo interessant dat marktpartijen over 5 jaar de OWC zelf zullen gaan financieren. De 
gemeente financiert deze ontwikkeling dus alleen in de aanloopfase. De multiplier voor de OWC is 
12x (omzet/investering gemeente) voor de eerste 5 jaar. 
Daarnaast zal er duurzame werkgelegenheid ontstaan in ntb fte. 
 
In de periode 2015 – 2016 is er een totaal bedrag van €75.000,- nodig. In 2015 is hier reeds 
€35.000,- voor neergelegd . In 2016 is er dus nog een gemeentelijke bijdrage van €40.000,- nodig. 
Het traject is reeds gestart en gepland, voor 2016 is het gehele bedrag van €40.000,- nodig. 
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2017- verder 
Het benodigde budget is afhankelijk van je gemeentelijke ambitieniveau. Hieronder een overzicht 
van de benodigde bedragen en de daarmee te bereiken resultaten.  

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

De opschaling van de Opgewekte Woning Club is in 2015 van start gegaan op basis van ISV3 
middelen via de afdeling WWGZ. Vanuit dit budget zijn de kosten voor 2015 betaald.  Voor het 
resterende bedrag in 2016 vragen we nu DSV budget aan. 
Voor de opschaling van de Opgewekte Woning Club is echter structureel budget nodig. Deze 
structurele financiering kan DSV bieden. 
 
Voor de Opgewekte Woning Club: 
2015: €35.000 excl. Btw (reeds in 2015 betaald uit huidig ISV3 middelen.)  
2016: Resterend €40.000 excl. Btw voor 6 clubs per jaar. 
2017-2020: €75.000 excl. Btw per jaar, voor 6 clubs per jaar.  
 
Voor de periode 2015-2016 staan er 6 clubs gepland, dit traject loopt al. Clubs zijn gestart in 
Leidsebuurt en Centrum. In april start de Transvaalbuurt, in mei Amsterdamsebuurt en 
Slachthuisbuurt. De wijken die na de zomer starten zijn nog niet definitief bevestigd. Waarschijnlijk 
worden dat: Indische buurt in combinatie met Planetenwijk; Kleverpark in combinatie met 
Bomenbuurt. En mogelijk nog een nader te bepalen buurt uit Schalkwijk.  
 
Aanvullend de Opgewekte Woning Club light (olievlekwerking): 
2017-2020 €53.000 ex. Btw per jaar, voor 6 clubs per jaar. Doordat deze clubs getrokken worden 
door bewoners uit de wijk als spin-off, vallen de kosten per club lager uit. 
 
Optioneel voor huurders: 
2017-2020 €26.000 ex. Btw per jaar voor 4 huurdersclubs per jaar 
 
Optioneel VVE’s: 
2017-2020 €29.400 ex. Btw per jaar, voor 3 VVE-clubs per jaar 
 
Elke club duurt 10 weken, na die periode is er een direct resultaat en een toekomstig resultaat.  
Direct: 

- X deelnemers hebben zich 10 weken lang bezig gehouden met het onderwerp 
verduurzaming van de eigen woning (bewustwording) 

- X deelnemers hebben een persoonlijk meerjarenplan opgesteld voor de verduurzaming 
van de eigen woning bestaand uit kleine en grote maatregelen 

- X deelnemers vormen een nieuw netwerk in de wijk (sociale cohesie) 
Toekomstig (over een periode van 3 jaar): 

- X deelnemers hebben x aantal grote en kleine maatregelen in de woning doorgevoerd, dit 
vertaald zich tevens in werkgelegenheid 

- X deelnemers hebben x aantal vrijwilligersuren aan x projecten op duurzame thema’s in de 
wijk/of aan andere Opgewekte Woning Clubs ingezet 
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2. Welke partners zijn er betrokken? 

Stichting Opgewekte Club 
Initiatiefrijke Haarlemmers, bestaande Haarlemse wijkinitiatieven zoals de wijkcoöperaties voor 
collectieve zonnestroomprojecten en nieuwe wijkinitiatieven 
Lokale energieadviseurs (bouwkundig adviseurs, kleine architectenbureaus) 
Lokale en regionale uitvoerders (aannemers en installateurs) 
De gemeente Haarlem 
Wijkraden 
Dopper, Haarlem Effect hosten (stellen zaaltje beschikbaar) aan clubs verspreid over de stad. 
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

In 2030 wil Haarlem een klimaatneutrale stad zijn. Dat heeft voor woningeigenaren een grote 
consequentie: zij dienen hun energiegebruik aan te passen en te vergroenen. Zo’n 30% van de 
energie kan een huishouden zelf opwekken door bijvoorbeeld zonnepanelen via de collectieve 
zonnestroomdaken te kopen. Een huishouden zal de woning daarnaast nog eens 30% 
energiezuiniger moeten maken door bijvoorbeeld met de Opgewekte Club mee te doen. Het 
resterende deel van 40% zal een huishouden oplossen met technieken die nu nog niet bekend of 
gangbaar zijn.  
 
De Opgewekte Woning Club is het eerste product dat het aantrekkelijk en leuk maakt om de 
woning 30% energiezuiniger te maken.  

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

 
- Stichting Opgewekte Club werkt met een maatschappelijk uurtarief.  
- Lokale energieadviseurs ontvangen een marktconforme vergoeding. 
- ambassadeurs leveren een bijdrage in kind (uren, beschikbaar stellen locatie en 

communicatiekanalen, netwerk) 
 
De gemeente heeft de taak om de aanloopfase te financieren. Na 5 jaar is de financiële 
gemeentelijke bijdrage uitgefaseerd, deze bijdrage wordt door de markt opgepakt. Er zijn dan 1440 
huishoudens bereikt die ieder zo’n € 8.000 hebben geïnvesteerd om de woning 30% energiezuiniger 
te maken. De totale omzet is € 11.500.000 en dit bedrag is zo interessant dat marktpartijen over 5 
jaar de OWC zelf zullen gaan financieren. De multiplier voor de OWC is 18x (omzet/investering 
gemeente) voor de eerste 5 jaar.  

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

 
Maatschappelijk: In elke wijk bouwt de OWC een netwerk op van actieve buurtbewoners die 
deelnemen aan een Opgewekte Club. Tevens stimuleert de OWC de samenwerking tussen 
bewonersinitiatieven, wijkraden, maatschappelijke organisaties in de wijk. 
Sociaal: Deelnemers krijgen de mogelijkheid om te betalen in € of in vrijwilligersuren. Deze 
vrijwilligersuren zullen vervolgens worden in gezet in de wijk. 
Klimaat: Deelnemers stellen een maatwerkadvies op voor de verduurzaming van hun woning, om 
de woning gemiddeld 30% zuiniger te maken, daarmee levert het een bijdrage aan Haarlem 
Klimaat Neutraal. 
Economisch: Het maatwerkadvies vertaalt zich door in opdrachten voor marktpartijen, zoals 
isolateurs, zonnepanelenboer etc. Dit levert direct inkomsten op voor lokale partijen. Geschatte 
omzet is € 11.500.000 in de komende 5 jaar, bij 6 clubs per jaar. 
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6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

 
Coalitieakkoord Samen Doen 
Haarlem Klimaat neutraal 2030 
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

 
De ontwikkeling van de Opgewekte Woning Club is de afgelopen periode (2012-2015) gefinancierd 
met ISV3 middelen via de afdeling WWGZ.  
De opschaling (periode 2016-2021) van de OWC past bij de uitgangspunten van DSV, vandaar dat 
vanaf nu dit budget wordt aangevraagd. 
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

 
Voor de HKN2030 doelstelling is het nodig dat woningeigenaren de woning 30% energiezuiniger 
maken. Energie is best saai  en ingewikkeld. De methode van de Opgewekte Woning Club maakt 
het leuk, door middel van serious gaming samen met je buren. 
  
Het doel van de stichting Opgewekte Woning Club is dat het concept van de OWC door (oud) 
deelnemers kan worden overgenomen. Via handleidingen/begeleiding kunnen zij vervolgens zelf 
de OWC in hun wijk draaien.  
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DSV 2016 11 Meetbaar maken waardecreatie Haarlem Oost 
Activiteiten duurzame stedelijke vernieuwing 2016  

Fase III:  Informatie t.b.v. raadsbehandeling 

 

Activiteit: meetbaar maken waarde creatie Haarlem Oost 

 

 Afdeling: Milieu  

 

Samenvatting (maximaal 150/200 woorden) 

Woningbouwcorporaties, gemeente, wijkinitiatieven en particuliere eigenaren/VVE’s  willen 
komende jaren een groot aantal woningen energetisch opknappen/renoveren in Haarlem Oost. 
Ook willen ze de kwaliteit van de openbare ruimte verbeteren.  
Het energetisch verbeteren van de woningen heeft een positief effect op de kwaliteit van het 
gebied, vermindert energiearmoede, bevordert werkgelegenheid, verbetert wooncomfort, 
vergroot sociale betrokkenheid, het verhoogt vastgoedwaarden, etc. Of te wel het levert integrale 
waardecreatie op voor de gemeente en betrokkenen. 
In het verleden is met de gemeente, de Watt voor Watt partners en bewoners een effectenarena 
voor de Slachthuisbuurt opgesteld. Deze effectenarena levert inzicht in de kwalitatieve 
meerwaarde van de energie-interventies. 
Bij alle partners bestaat de behoefte om de kwalitatieve en kwantitatieve effecten van deze 
interventies vooraf meetbaar te maken.  
Het meetbaar maken van waarde creatie van projecten in Haarlem Oost levert een onderbouwing 
in de keuze voor energiezuinige renovatie van woningen, bijvoorbeeld de kostbare  0 op de meter 
woningrenovatie. 
Bij de uitwerking van de pilot waardecreatie Haarlem Oost  kan gebruik worden gemaakt van de 
resultaten van de studie “Meetbaar maken waarde energiezuinig renovatie Moerkerkestraat van 
Pre Wonen”.  
Doel van het project is om van twee tot drie renovatieplannen de waardecreatie vooraf  

inzichtelijk te maken voor partijen. Per belangrijke partij wordt een overzicht gegeven van de 

doelen, investeringen in maatregelen en de daaruit voortkomende investeringen en baten. Op 

basis van dit onderzoek bevelen wij aan om na te gaan of partijen, die profijt hebben van deze 

energie renovatieprojecten, deze meerwaarde inzetten om de projecten met een hogere 

energieambitie  uit te voeren.  

 

Benodigd bedrag: maximaal 25.000 euro  Dit bedrag is bedoeld voor advieskosten voor 
twee of drie projecten. Een definitief bedrag 
kan gemaakt worden na offerte.  De uitvoer zal 
plaats vinden door IVAM en Planmaat. Zij zullen 
een offerte in 4 stappen aan bieden. Op basis 
hiervan kan besloten worden voor welk deel 
een opdracht gegeven gaat worden 
 

 

1. Wordt het project in de eerste helft van 2016 gerealiseerd? 

Ja  
Het project kan in april 2016 worden opgestart en binnen een half jaar worden afgerond.  
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2. Welke partners zijn er betrokken? 

Ministerie BZK en RWS. 
Regio gemeenten 
Provincie Noord-Holland. 
De Haarlemse woningbouwcorporaties. 
De actieve Haarlemse VVE’s,  wijkinitiatieven van particuliere eigenaren en wijkraden in Oost. 
Huurdersverenigingen. 
Investeerders/beleggers. 
Gemeente met hoofdafdelingen Stadszaken, GOB, SOza en Concern  
Geïnteresseerde Bouwpartijen 
 

 

3. Is er sprake van politieke en/of maatschappelijke urgentie? 

In Haarlem Oost is sprake van energiearmoede onder bewoners als gevolg van woningen met een 
slecht energielabel. Ook is de investeringsbehoefte gering van woningbouwcorporaties, beleggers 
en particuliere bewoners . Dit komt mede doordat er te weinig inzicht bestaat welke indirecte en 
directe  baten er zijn van investeringen in energiemaatregelen voor de woningbezitters, gemeente 
en andere betrokkenen. Met de pilot waardecreatie ontstaat concreet inzicht in de waardecreatie 
bij renovatieplannen en mogelijkheden voor een hoger ambitieniveau voor het energiezuinig 
renoveren van woningen.  
Het onderwerp waardecreatie staat hoog op de agenda van het rijk.  
 

 

4. Welke bijdragen leveren de betrokken partners (capaciteit, financieel)? 

De woningbouwcorporaties, gemeente Haarlem, bewonersverenigingen en het ministerie zijn 
bereid om hier tijd in te steken. Er kan geput worden uit de resultaten van een binnenkort af te 
ronden onderzoek van VNG  naar waardecreatie in 3 vergelijkbare wijken elders in Nederland. 
 

 

5. Op welke manier is er sprake van waardecreatie? 

Het energetisch verbeteren van de woningen heeft een positief effect op zaken als de kwaliteit van 
het gebied, verminderen energiearmoede, bevorderen werkgelegenheid, verbeteren 
wooncomfort, vergroten sociale betrokkenheid, verhogen vastgoedwaarde, etc.  Of wel het levert 
integrale waardecreatie voor de gemeente en betrokkenen. In dit project wordt de concrete 
waardecreatie van plannen voor renovatie berekend. De studie levert inzicht in kwantitatieve  en 
kwalitatieve baten van het verduurzamen van woningen voor de verschillende partijen. Het gaat 
om het conmcretiseren van de directe en indirecte opbrengst van de van de activiteit. Dit kunnen 
zowel financiële als  maatschappelijke baten zijn. 
 

 

6. Aan welke gemeentelijke doelstellingen draagt de activiteit bij? 

Dit project geeft een versnelling in de uitvoer van de doelstellingen van de clusters uit de 
programmabegroting.  
Cluster fysiek. Het meetbaar maken vooraf van waardecreatie leidt er toe dat de stakeholders 
meer inzicht krijgen in de baten van energiemaatregelen. Zij zullen eerder geneigd zijn om te 
investeren. Hiermee zal er meer Co2 bespaard worden. Ook worden de woningen meer waard. Bij 
sociale woningbouw resulteert het zichtbaar maken van waardecreatie naar verwachting eerder in 
woningverbetering dan in sloop/nieuwbouw, waardoor de voorraad betaalbare woningen niet 
krimpt. Verder zal de fysieke kwaliteit van de woningen en omgeving verbeterd worden.  
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Cluster Sociaal. Het project bevordert sociale samenhang in de wijk en samenwerking buurt 
bewoners en corporaties. Verder worden de bewonersactiviteiten versterkt. 
Het project draagt bij tot het verminderen van de energielasten en draagt bij tot het bestrijden van 
de energiearmoede. Het bevordert daarmee meer sociale, financiële en economische 
zelfredzaamheid. Minder mensen komen daar mee in de schuld. Het project bevordert ook de 
lokale werkgelegenheid.  
 

 

7. Wat is de relatie met de reguliere dekkingsmiddelen? 

Geen  
 

 

8. Op welke manier wijkt de activiteit of de aanpak af van het gebruikelijke? 

Dit project geeft inzicht in alle directe en indirecte baten van energie en renovatiemaatregelen van 
woningen. Alle partijen krijgen inzicht in wat de doorwerking van de maatregelen op hun 
begroting is. Met dit inzicht kunnen partijen nagaan of ze hun waardecreatie in willen zetten voor 
hogere ambities niveau bij energie renovatieprojecten.  
Met dit project ontstaat inzicht in de doorwerking van energetische interventie in de verschillende 
deelbegrotingen van de gemeente. Zo kan het verduurzamen van woningen er toe leiden tot 
minder energie armoede, minder kostbare huisuitzettingen, minder uitkeringen, verbetering 
lokale economie, werkgelegenheid en meer kansen voor mensen met een afstand tot de 
arbeidsmarkt. 
 

 

 

 


